
Benvolguts companys de Junta, 

Tots heu vist l’article d’en Manel Pérez a La Vanguardia del diumenge passat, sobre el 
debat al Cercle. Reflecteix, en gran mesura, la realitat. Tanmateix, voldria transmetre-us 
una inquietud. En Manel Pérez, un bon periodista, sabia perfectament no només els termes 
del debat intern, cosa que no em preocupa, sinó les posicions personals de cadascú. I com 
és natural, no tenia micròfons posats. Algú de dins els hi ha explicat. 

Afortunadament, i per diverses raons, això no ha quedat reflectit, almenys de moment. El 
Cercle ése pel treball de tots, ara i al llarg dels més de 50 anys de trajectòria cívica, una 
institució que s´ha guanyat el respecte general. I ho acabem de veure pel fet d´una 
circumstància tràgica, com ha estat la mort del nostre estimat Carlos Güell. 

I, per això, tant jo com diversos companys de Junta que m’han manifestat les mateixes 
preocupacions, considerem gravíssim que algú, o alguns, de nosaltres, pels motius que 
siguin, “filtri” les posicions personals als mitjans de comunicació. Tots les tenim, però les 
transmetem quan ho considerem oportú, convenient o necessari. I són posicions personals. I 
les manifestem als mitjans de comunicació quan ho considerem adient. Però ho fem a títol 
estrictament personal. Les opinions o posicionaments del Cercle vers “l’exterior” es 
manifesten a través de les Notes d´Opinió, les intervencions institucionals del President, o 
l´agenda d´actes que, de manera molt intensa, estem efectuant. 

El debat intern ha d´ésser, per definició, enriquidor intel·lectualment (sempre he pensat que 
la “formació” és part indestriable de l´essència de la institució), i ha d´anar dirigit a 
formular posicions de consens, des de la irrenunciable pluralitat del Cercle, que és el que li 
dóna força i autoritat moral. I la que garanteix la seva independència dels poders públics o, 
com es deia en altres èpoques, dels poders “fàctics”. El dia que el Cercle sigui percebut 
com una “corretja de transmissió” d´interessos aliens a la institució, estarem morts. 

Però, justament per això, cal preservar la plena llibertat de tots, a l´hora d´expressar 
internament les nostres opinions. I això no és així, si hom pensa que ho veurà reflectit als 
mitjans de comunicació. 

Ja hem tingut, en el passat, altres episodis de “filtració”. I crec, molt sincerament, que no 
han estat bons per al Cercle. Precisament, la millor manera de garantir la llibertat d´opinió i, 
per tant, la pluralitat interna, és que tothom pugui expressar-se amb la màxima llibertat i, 
com sempre, amb un clima de gran respecte mutu, que és un dels elements permanents de la 
institució. 

Per això, us manifesto el meu disgust i la voluntat, mentre jo sigui President, d´evitar 
comportaments que penso que són deslleials a l´esperit de la casa. I que impliquen la 
decisió d´apartar de la Junta, a aquells membres que, amb conductes d’aquest tipus, limitin, 
a la pràctica, la llibertat interna de debat i, per tant, la independència del Cercle. 

Amb una forta abraçada i amb els millor desitjos per al proper 2013. 

JOSEP PIQUE 
President del Cercle d´Economía 
 


